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Orange si Vodafone, cele mai mari sanse sa cumpere licente 5G; majorarea tarifului

de monitorizare, ilegala (analist)

Operatorii Orange si Vodafone au cele mai mari sanse sa cumpere licente 5G, la licitatia ce ar urma sa aiba

loc în România, iar sumele de pornire prevazute în OUG 114 sunt stabilite pe criterii contabile, nu

economice, a atras atentia, joi, într-o conferinta de specialitate, analistul telecom, Nicolae Oaca. 

"Daca licitatia pentru 5G va avea loc în toamna, banii se vor încasa anul viitor. Ordonanta de Urgenta 114 spune

ca, în premiera mondiala dupa cunostinta mea, preturile de pornire sunt calculate la procent din cifra de afaceri. De

regula, pretul de pornire se face pe criterii economice, pe MHz, pe locuitor. Deci, într-o tara cu 60 de milioane de

locuitori pretul de pornire va fi mai scump decât într-o tara cu 20 de milioane de locuitori. La noi, Ordonanta a

venit si cu majorarea pretului de monitorizare... Scopul a fost sa se strânga la buget un miliard din 5G si doua

miliarde din 3G. Determinarea a fost realizata pe criterii contabile, neavând nimic de-a face cu criteriile

economice. Taxa de pornire ar trebuie sa fie lasata sa fie stabilita pe criterii economice. În 2004 si 2006 s-au dat

primele licente 3G, iar acest lucru a dus la cresterea îndatorarii operatorilor. De asemenea, pe licitatia din 2012,

gradul de îndatorare a crescut, din nou. Avem doi operatori - Orange si Vodafone - cu un grad de îndatorare

rezonabil, undeva la sub 60%, RCS&RDS undeva la 98% si fostul Cosmote - Telekom Mobile, cu un grad de

îndatorare de 142%. La momentul actual, doar Orange si Vodafone ar putea sa cumpere cu 500 de milioane de

euro, 5G din 3G", a sustinut Oaca.

Conform specialistului, majorarea tarifului de monitorizare de la 0,4% la 2% este ilegala, fiind introdusa arbitrar,

cu alte scopuri.

"În legatura cu tariful de monitorizare, trebuie spus, înca de la început, ca acesta era de 0,4% si nu s-a încasat de

zece ani. În aceste conditii, ANCOM are un excedent de 22 de milioane de euro din tariful de monitorizare a

spectrului. Marirea acestui procent la 2% va duce la costuri de milioane de euro pe an care vor pleca din industrie.

Ce este important este faptul ca marirea tarifului de monitorizare este ilegala. Conform Directivei privind

autorizarea, orice taxa administrativa impusa furnizorilor acopera, în total, numai costurile administrative aferente

gestionarii. Deci, noua taxa a fost introdusa arbitrar cu alte scopuri. În Europa a mai fost o astfel de tentativa, în

Franta si Spania, în 2009, când dupa ce au pierdut niste bani s-au gândit sa-i recupereze introducând o taxa de

0,9%. La scurt timp, au trebuit sa renunte la aceasta taxa... România ar trebui sa renunte la Ordonanta, asta daca nu

Comisia Europeana va face ceva... Sigur ca va mai dura", a afirmat Nicolae Oaca.

Acesta a adaugat ca "OUG 114 mai prevede si preturile de pornire pentru licitatia 5G si se doreste a se obtine un

miliard de euro". "Daca vor lua licentele de 5G si vor prelungi si licenta de 3G, Orange si Vodafone vor avea un

vârf de plata de 800 de milioane de euro. Ceilalti doi operatori, Telekom si RCS, vor avea un vârf de plata în anul

2022 de circa 500 de milioane de euro. Cu astfel de taxe nu se pot construi afaceri si cred ca unii operatori s-ar

putea gândi sa renunte la unele licente si sa puna în balanta daca vor 3G sau 5G", a declarat specialistul.

Directorul executiv în cadrul Autoritatii Nationale pentru Administrare si Reglementare în Comunicatii

(ANCOM), Cristin Popa, a anuntat, joi, într-o conferinta de specialitate, ca proiectul final privind licitatia pentru

5G va fi gata pâna la finele lunii iulie, iar în a doua parte a acestui an sa fie demarata efectiv procedura de licitatie.

Pe data de 1 martie, în conferinta de presa ce a urmat reuniunii informale a ministrilor în domeniul comunicatiilor

(TTE), ce a avut loc la Bucuresti, ministrul Comunicatiilor si Societatii Informationale, Alexandru Petrescu, a

precizat ca, în urma întâlnirilor pe care le-a avut cu operatorii telecom, pe marginea OUG 114, s-a ajuns la un

numitor comun, iar pe segmentul frecventelor exista o o discutie referitoare la o realocare si redistribuire a acestora

în functie de valoarea comerciala.
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"Am tinut tot timpul legatura cu operatorii din piata de telefonie mobila, am avut discutii 1 la 1, dar si cu Asociatia

Operatorilor de Telefonie Mobila. Au fost o serie de amendamente pe care operatorii si le-au dorit, le-am negociat

si am ajuns, cred eu, la un punct în care ne regasim (...) Cred ca exista premisele de a merge înainte din acest punct

si de a crea si dezvolta în continuare sistemul IT&C asa cum trebuie. Ceea ce am discutat cu operatorii de telefonie

mobila a fost, pe de o parte, o realocare si redistribuire a frecventelor, astfel încât ele sa se regaseasca si în functie

de valoarea comerciala a fiecarei frecvente si cred ca am ajuns la un acord care va suplini anumite impuneri de

taxe în perspectiva unei licitatii. Exista si posibilitatea ca pe anumite tipuri de frecventa sa reglam anumite

comisioane impuse. Ce pot sa va asigur este ca atât timp cât sunt ministru, totul merge în consultare publica,

absolut fiecare document ce tine de bunul parcurs al licitatiei de 5G va fi în consultare publica", a punctat oficialul.

La sfârsitul lunii ianuarie a acestui an, ANCOM a lansat în consultare publica documentul de pozitie privind

acordarea drepturilor de utilizare a spectrului radio disponibil în benzile de frecvente de 700 MHz, 800 MHz, 1500

MHz, 2600 MHz, 3400 - 3800 MHz, care stabileste obiectivele, principiile, conditiile si procedura pentru

acordarea spectrului radio în benzile vizate, în vederea furnizarii de retele publice si servicii de comunicatii

electronice de banda larga, inclusiv implementarii 5G în România.

Toata aceasta cantitate de spectru va putea fi utilizata începând cu 1 ianuarie 2020. Drepturile de utilizare a

spectrului de frecvente din benzile de 700 MHz si 1500 MHz, în care nu exista nicio alocare pâna în prezent, vor

avea o perioada de valabilitate de 15 ani.

Pentru alocarea spectrului, ANCOM propune aplicarea unei proceduri de selectie competitive similare celei

organizate în anul 2012. Aceasta procedura presupune ca fiecare operator interesat sa depuna o oferta initiala prin

care va indica numarul de blocuri pe care doreste sa le achizitioneze în fiecare dintre benzile disponibile.

La nivelul Uniunii Europene, se estimeaza un necesar de investitii în 5G de 56 - 58 miliarde euro, la nivelul anului

2025, ceea ce înseamna o investitie medie de 145 euro/utilizator european, cu 7% mai mult decât în cazul 4G, si cu

20% mai mult decât 3G.

Pentru România, se prognozeaza un necesar de investitii în 5G de 2,3 miliarde de euro. În plus, o analiza

cantitativa de tip input-output realizata pentru examinarea interdependentelor între 38 de sectoare economice în

Uniunea Europeana arata ca efectele de multiplicare în ansamblul Uniunii sunt estimate la 142 miliarde de euro si

2,4 milioane locuri de munca. În acelasi timp, doar pentru România, efectele de multiplicare sunt estimate la 4,7

miliarde euro, respectiv crearea a peste 252.000 locuri de munca. Efectele de antrenare estimate pentru patru

sectoare (autovehicule, transporturi, utilitati si sanatate) arata beneficii de 62,5 miliarde euro/anual, la nivelul UE.

Publicatia Comunicatii Mobile a organizat, joi, conferinta anuala privind sinteza Congresului Mondial al

Mobilitatii (Mobile World Congress - MWC, n.r.) de la Barcelona 2019.
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